
آمارهاي كرونايي همچنان بالا و پايين مي شود و 
پزشكان و متخصصان با ادامه روند بازگشايي ها 
نگران پيك ششم هس�تند؛ چراكه از يك سو 
هنوز تا واكسينه شدن كامل 80 درصد جامعه 
فاصله داريم و از س�وي ديگر با بازگش�ايي ها، 
رعاي�ت دس�تورالعمل هاي بهداش�تي هم به 
پايين ترين سطح خود رسيده است. با تمام اينها 
روند واكسيناسيون با سرعت قابل قبولي ادامه 
دارد و به دوز سوم رسيده است. حالا پس از كش 
و قوس ها درباره زمان تزريق دوز سوم واكسن 
براي س�المندان بالاي 60 س�ال طبق تصميم 
كميته علمي كشوري كرونا بنا شده تا ۲8 روز 
بعد از تزريق دوز دوم امكان تزريق دوز س�وم 
فراهم شود. در حالي است كه پيش از اين وزارت 
بهداشت در اطلاعيه ش�ماره چهار خود اعلام 
كرده بود كه افراد بالاي 60 س�ال ك�ه دو نوبت 
واكسيناس�يون اوليه از واكسن هاي غيرفعال 
شده سينوفارم، كوواكسين بهارات و كووايران 
بركت استفاده كرده اند، بايد نوبت سوم واكسن 
ترجيحاً مش�ابه نوبت اول غيرفعال ش�ده و به 
فاصله چهار م�اه از نوب�ت دوم دريافت كنند. 

آمارها تصديق مي كن��د كرونا ادام��ه دارد. طبق 
آخرين گزارش هاي 2۴ ساعته تا ۱۸ آبان ۱۴۰۰ و 
بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۸ هزار و ۳۰۵ 
بيمار جديد مبتلا به كوويد ۱۹ در كشور شناسايي 

شد كه يك هزار و 2۰۳ نفر از آنها بستري شدند. 
  تصميم نهاي�ي كميته علمي ب�راي زمان 

تزريق دوز بوستر
آنطور ك��ه وزارت بهداش��ت گزارش داده اس��ت، 
مجموع واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۹۵ 
ميليون و ۸۶۶ هزار و ۹۹۰ دوز رسيد. حالا بحث 
بر سر زمان تزريق دوز سوم يا همان يادآور است؛ 
موضوعي كه روز گذشته در نشست كميته علمي 

كشوري كرونا براي آن تصميم گيري شد. 
طبق اطلاعيه شماره چهار وزارت بهداشت افراد 
بالاي ۶۰ سال كه دو نوبت واكسيناسيون اوليه از 
واكسن هاي غيرفعال شده )سينوفارم، كوواكسين 
بهارات و كووايران بركت( اس��تفاده كرده اند، بايد 
نوبت س��وم واكس��ن ترجيحاً مش��ابه نوبت اول 
)غيرفعال شده( و به فاصله  چهار ماه از نوبت دوم 
دريافت كنند. روز گذش��ته حميدرضا جماعتي، 
دبير كميته علمي كوويد ۱۹ در حاش��يه نشست 
كميته علمي كشوري كرونا درباره اهميت تزريق 
دوز يادآور به س��المندان بالاي ۶۰ گفت: » طبق 
توصيه س��ازمان جهاني بهداش��ت در افراد بالاي 
۶۰ سال به دليل سيستم ايمني ضعيفي كه دارند 
علاوه بر تزريق دو دوز واكسن، حتماً بايد دوز اضافه 

تزريق شود. به خصوص افرادي كه نقص سيستم 
ايمني دارند ي��ا بيماري هايي دارند كه سيس��تم 
ايمني شان ضعيف مي شود يا داروهايي را مصرف 
مي كنند كه باع��ث نقص و اختلال در سيس��تم 
ايمني شان مي ش��ود، توصيه بر اين است كه دوز 
اضافه را تزريق كنند.« به گفته جماعتي در حال 
حاضر پروتكل درباره افراد بالاي ۶۰ سال بر تزريق 
دوز اضافه تأكيد دارد. وي درباره زمان و چگونگي 
تزريق اين دوز يادآور اينگونه توضيح داد: »معمولاً 
به اين صورت اس��ت كه حداقل زمان براي تزريق 
دوز اضاف��ه، 2۸ روز بعد از تزريق دوز دوم اس��ت. 
يعني بعد از 2۸ روز از تزري��ق دوز دوم  مي توانيم 
دوز اضافه را تزريق كنيم. البته اين زمان بر اساس 
استراتژي هايي كه در كشور وجود دارد، مي تواند 

متغير باشد.«
وي درباره چرايي لزوم تزريق دوز بوستر گفت: » اگر 
آنتي بادي هاي ضدكرونا در بدن فرد پايين آيد، به 
دليل اينكه سيس��تم ايمني از حالت كامل بودن 

خودش خارج مي ش��ود، توصيه به استفاده از دوز 
يادآور يا دوز بوستر است كه بر اساس مطالعاتي كه 
انجام شده، معمولاً به طور متوسط شش ماه زمان 
براي تزريق دوز بوستر بعد از تزريق دوز دوم در نظر 
مي گيريم. به طوري كه بعد از ش��ش ماه به دليل 
اينكه آنتي بادي ها كاهش مي يابد، توصيه مي شود 
كه دوز بوستر را براي افرادي كه در ريسك ابتلا  به 

بيماري كوويد هستند، تزريق كنيم.«
  هنوز به ه�دف واكسيناس�يون 75 تا 80 

درصدي نرسيده ايم 
جماعتي ادامه داد: » به عنوان مثال در كش��ور ما 
آغاز آن با كادر درمان اعم از پزش��كان، پرستاران 
و كساني است كه در تماس مس��تقيم با بيماري 
كرونا در بيمارس��تان ها و مراك��ز درماني و مراكز 
بهداشت هستند، بوده اس��ت. بعد از اين اگر افراد 
ديگري واكسيناسيون شان كامل شد و دو دوز را 
تزريق كردند، اگر از نظر زماني افرادي را داشتيم، 
تصميم گيري براي تزريق دوز بوس��تر در آنها هم 

انجام مي شود. البته هنوز درباره خود واكسن اصلي 
كه مردم بايد تزريق كنند، به هدف مان نرسيديم 
و اميدواريم به پوش��ش ۷۵ تا ۸۰ درصدي دو دوز 
واكسن افراد جامعه كه ايمني جمعي را به وجود 
مي آورد، برسيم و بعد از آن بتوانيم دوز يادآوري و 
در افرادي كه سن بالاي ۶۰ سال و نقص سيستم 

ايمني دارند، دوز اضافه را تزريق كنيم.«
وي درباره نوع واكسني كه در دوز اضافه يا بوستر 
بايد تزريق ش��ود، نيز اينگونه توضي��ح داد: » نوع 
پلتفرم واكسن در دوز بوستر يا اضافه به نوع واكسن 
تزريقي در نوبت اول و دوم وابسته است. بنابراين 
همان واكسن هايي را كه موجود است، مي توانيم به 
عنوان دوز اضافه يا بوستر استفاده كنيم، اما موارد بر 
اساس نوع واكسني كه ابتدا زدند، متفاوت است كه 
وزارت بهداشت جدولي براي آن تهيه كرده است. 
معمولاً بر اس��اس آنچ��ه مطالعات انجام ش��ده و 
سازمان جهاني بهداشت توصيه مي كند، مي توان 
همان واكسني را كه تزريق كرده اند، در دوز اضافه 
يا بوستر هم از آن استفاده كرد. مگر موارد خاصي 
كه باعث ايجاد عوارض يا مشكلاتي شده باشد كه 

بخواهيم از پلتفرم ديگري استفاده كنيم.«
  اما و اگرهاي پايان كرونا

دبير كميته علمي كوويد ۱۹ در عين حال با تأكيد 
بر اينكه بهترين واكسن در دسترس ترين واكسن 
اس��ت، تصريح كرد: »از آنجايي كه در ش��رايطي 
هستيم كه پاندمي مي تواند منجر به ايجاد پيك هاي 
بعدي شود و شرايطمان از نظر واكسيناسيون كلي 
جامعه هنوز عقب است، توصيه اين است كه سريعاً 
اين واكسيناسيون را انجام دهيم تا شاهد پيك هاي 
بعدي در كشورمان نباشيم. در مجموع اكنون بر 
اساس پروتكل علمي افراد بالاي ۶۰ سال مي توانند 

بعد از 2۸ روز دوز اضافه را تزريق كنند.«
جماعتي در پاسخ به اين سؤال كه آيا با داروهايي 
مثل پكَس لوُويد يا مولنوپيراوير كه ش��ركت هاي 
س��ازنده ادع��اي تأثيرگ��ذاري بر درم��ان كرونا 
را داش��ته اند مي توان ب��ه پايان كووي��د اميدوار 
بود، گفت: »اگر مطالعاتي كه درباره اين داروها به 
طور وسيع انجام مي ش��ود، نشان دهد  ادعايي كه 
ش��ركت هاي دارويي درباره اثراتي كه مي تواند از 
بستري و مرگ پيش��گيري كند، صحيح باشد، با 
توجه به واكسيناس��يوني كه در كل دنيا در حال 
انجام است، در آينده اي نه چندان دور، شاهد توقف 

و پايان پاندمي كرونا خواهيم بود.« 
وي درباره تهيه اين داروها در كشور نيز گفت: » اگر 
مطالعات، اثربخش��ي آن را ثابت كند، ما از طريق 
ش��ركت هاي داروي��ي و از طريق س��ازمان غذا و 
دارو براي داش��تن اين دارو در كش��ورمان اقدام 

مي كنيم. «
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نامه خيلي محرمانه به مركز مبارزه با جرائم سازمان يافته هم مانع ترخيص خودروهاي قاچاقي از سوي يك شركت خاص نشد

ترخيص خودرو  به رغم گزارش خيلي محرمانه!

آغاز رسمی تزریق دوز سوم
۲8 روز بعد از دوز دوم زمان تزريق دوز سوم واكسن كرونا در افراد بالاي 60 سال تعيين شد

س�ازمان توسعه و 

عليرضا سزاوار
تجارت اي�ران در   گزارش  2

گزارش�ي خيل�ي 
محرمانه نس�بت به ترخي�ص تعداد زي�ادي از 
خودروه�اي يك ش�ركت وارد كننده هش�دار 
مي دهد؛ معاون س�ازمان گمرك هم در نامه اي 
محرمانه، اين وارد كننده را جهت اقدامات حقوقي 
و قضايي به مركز مبارزه با جرائم سازمان يافته 
ارج�اع مي دهد، اما اين ش�ركت وارد كننده در 
همين فاصله خودروها را ترخيص كرده بود! اين 
موارد در جلسه روز گذش�ته پرونده موسوم به 
ثب�ت س�فارش خ�ودرو رس�انه اي ش�د. 
چهارمين جلسه دادگاه رس��يدگي به اتهامات ۹۹ 
متهم پرونده موس��وم به ثبت س��فارش خودرو با 
موضوع قاچاق سازمان يافته، ديروز به رياست قاضي 

صلواتي در شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب برگزار شد. 
در ابت��دا قاض��ي صلوات��ي ضمن اعلام رس��ميت 
جلسه دادگاه از نماينده دادستان خواست تا ادامه 

كيفرخواست را قرائت كند. 
   ترخيص خودروه�ا در بي�ن ناهماهنگي 

دستگاه ها
نماينده دادستان با قرار گرفتن در جايگاه به قرائت 
ادامه كيفرخواس��ت 2۵۰ صفحه اي پرونده حاضر 
پرداخت و گفت: ش��كوائيه اي در سال ۹۷ صورت 
گرفت مبني بر آن كه در مورد شش دستگاه خودرو 
مجوز هاي لازم صادر شده، اما با توجه به استعلام هاي 
صورت گرفت��ه، وزارت صمت اع��لام كرد كه ثبت 
سفارش ها مورد تأييد نيست و اين سفارش ها براي 

شركت اطلس خودرو آرشين بوده است. 
يزداني فر  ادامه داد: شكوائيه اي ديگر نيز عليه شركت 
اطلس خودرو آرش��ين اعلام شده اس��ت. سازمان 
توس��عه و تجارت ايران بر طبق گزارش��ي خيلي 
محرمانه به گمرك جمهوري اسلامي ايران اعلام 
مي كند كه تعداد 2۷۴ ثبت س��فارش خودرو هاي 
س��واري در زمان محدودي��ت يا در زم��ان صدور 
ثبت سفارش غيرقانوني و نامتعارف صادر شده است.  
وي افزود: بدين ترتيب معاون امور گمركي جمهوري 
اس��لامي ايران هم گزارش س��ازمان مزبور را طي 
نامه اي محرمانه جهت اقدامات حقوقي و قضايي به 

مركز مبارزه با جرائم سازمان يافته ارجاع مي دهد. 
نماينده دادستان گفت: براس��اس بررسي هاي به 
عمل آمده مش��خص مي ش��ود كه گمرك مرزي، 
ثبت سفارش صادره را به عنوان ثبت سفارش معتبر 

تلقي كرده اس��ت. يعني از نظر گم��رك بارگذاري 
ثبت سفارش، در دس��ترس بودن اطلاعات آنها در 
سامانه جامع گمركي و مكانيزم تبادل اطلاعات به 
سامانه جامع امور گمركي كاملًا درست بوده است. 
در نتيجه گمرك مرزي پس از مطابقت مشخصات 
كالا با ثبت سفارش و احراز هويت نمايندگي رسمي 
و ضوابط فني خودرو و رعايت ساير مقررات نسبت به 
ترخيص خودرو ها اقدام مي كند. همچنين هيچ گونه 
اعمال محدوديتي در خصوص مجوز هاي مذكور از 
سازمان توسعه و تجارت و اداره مقررات صادرات و 
واردات وزارت صمت به گمرك جمهوري اسلامي 

ايران نشده است!
 مجوزهايي ك�ه صادر مي ش�د ام�ا تأييد 

نمي شد
وي ادامه داد: متهمين پرونده و افراد دخيل آن، با 
اعمال نظر به اينكه حق و حق��وق و عايدات دولت 
را پرداخت نكنند با سوء اس��تفاده و رعايت نكردن 
تشريفات گمركي نسبت به ساختن سند مجعو ل 
اقدام كرده و موجبات تضييع حقوق دولت را فراهم 
آورده اند. برخورد جدي مراجع قضايي با اين افراد 
سودجو و فرصت طلب و صدور حكم شايسته در اين 
خصوص جنبه بازدارندگي ساير اخلال كنندگان را 

در پي خواهد داشت. 
در ادامه دادگاه، يزداني فر ضمن قرائت شكوائيه هاي 
متعدد از س��وي دس��تگاه هاي مربوطه نسبت به 
متهمان اين پرونده  گفت: مستندات موجود در مورد 
تعدادي خودرو نشان مي دهد كه طي ثبت سفارش، 
مجوز لازم از سوي وزارت صمت در مورد واردات و 

ترخيص اين خودروها صادر شده است. جالب اينكه 
وقت��ي از وزارت صمت به عنوان دس��تگاه مرجع، 
استعلام گرفته، مشخص شده كه مجوز هاي صادره 

مورد تأييد نيست!
 ترخيص 8 خودرو فقط با يك ثبت سفارش 

جعلي
نماينده دادستان در خصوص تخلف يكي ديگر از 
وارد كننده ها هم گفت: شركت بازرگاني مهرفروزان، 
پس از اخذ يك فقره مجوز ثبت سفارش از سازمان 
توس��عه و تجارت، اقدام به واردات هشت دستگاه 
خودروي سواري مي كند! پس از رؤيت و تأييد مجوز 
ثبت سفارش در سامانه تش��ريفات گمركي و پس 
از پرداخت حقوق ورودي، تمام هش��ت خودرو هم 
ترخيص مي شود؛ منتها پس از ترخيص، مشخص 
مي شود همان يك مجوز  ثبت س��فارش از سامانه 

توسط سازمان صمت هم قابل رؤيت نيست!
وي گف��ت: از تاري��خ ۹۵/۱۰/۱۳ از ص��دور 
ثبت سفارش جهت خودرو هاي واراداتي توسط غير 
از نمايندگي هاي مجاز خودرو جلوگيري مي شود. 
حال آنكه ۹۶/۱۰/۱۸ از س��وي سازمان صمت اين 
قانون اعمال مي ش��ود، ولي گمركات كشور پيش 
از آن در راستاي وظايف محوله به انجام تشريفات 
گمركي، ثبت سفارش هاي صادر شده را به عنوان 
ثبت سفارش معتبر در سامانه ثبت خودرو رؤيت و 

نسبت به ترخيص خودرو ها اقدام كرده است. 
پس از قرائت كيفرخواس��ت قاض��ي از تعدادي از 
ش��اكيان پرونده خواس��ت در جايگاه قرار گيرند و 

توضيحاتشان را بيان كنند. 

 همه زندگي مان از دست رفته
يكي از شاكيان پرونده در جايگاه قرار گرفت و گفت: 
من ۳۰ دستگاه خودرو هيوندا در سال ۹۶ خريداري 
و اقدام به واردات خودرو كردم، اين در حالي است 
كه تمام مجوز هاي لازم و تأييديه اصالت را نيز اخذ 
كرديم. ما در زمان خروج كالا ها متوجه شديم كه 
ثبت ها نامتعارف بوده و س��فارش هاي ما از سوي 
ش��ركت هاي وارد كننده، جعلي ثبت شده است. از 
اين تعداد خودروي خريداري شده ۱۷ دستگاه آن 
را فروخته ام،بنابراين خواهش��مندم نسبت به رفع 

خودرو اقدام كنيد. 
ميثم نوبختي از شكات ديگر پرونده عنوان داشت: 
من چندين س��ال در كار واردات خ��ودرو فعاليت 
داش��تم و به تمام مراتب آن آگاه ب��ودم، اما گمان 
نمي كرديم به اين مش��كلات برخ��ورد كنيم. من 
2۱ دستگاه خودرو وارد كردم كه اكنون در گمرك 
مانده اس��ت.از كجا بايد مي دانستم كه مشكلي در 
ثبت سفارش به وجود آمده است؟ اگر آگاه بودم اصلًا 

اقدام به واردات خودرو نمي كردم. 
حجبريان از شكات ديگر اين پرونده هم در جايگاه 
قرار گرفت و بيان داشت: من از سال ۸۸ در بوشهر 
ماشين وارد مي كردم و ماهانه يك الي دو دستگاه 
خودرو به همراه برادرهايم وارد مي كرديم، اما اكنون 
همه زندگيمان از دست رفته است. چه كسي بايد 
پاسخگوي ما باشد؟ ترخيص كننده ها و وارد كننده ها 
به راحتي سر ما كلاه گذاشتند و از دستگاه قضايي 

درخواست كمك داريم. 
 فريب رئيس گمرك را خورديم

محمود اكبري از ديگر ش��كات پرونده گفت: چهار 
دس��تگاه خودروي بي. ام. دبلي��و وارد كردم كه در 
گمرك مانده است و مبالغ خريد ماشين را پرداخت 
كرديم و در اين چهارس��اله كل زندگي مان از بين 

رفته است. 
سيد محمد سعادت هم به عنوان شاكي پرونده از 

قاضي خواست به شكايت آنها رسيدگي كنند. 
وي بيان داشت: من مي خواستم منزلم را بفروشم تا 
ماشين ها را خريداري كنم،بنابراين از رئيس گمرك 
استعلام گرفتم و به من اعلام كردند كه مشكلي در 
اين زمينه وجود ندارد، اما متأس��فانه با اين معضل 

مواجه شديم. 
در نهايت قاضي صلواتي هم ختم جلسه را اعلام كرد 
و گفت: جلسه بعدي روز شنبه 22 آبان ماه با حضور 

پنج متهم رديف اول برگزار خواهد شد. 

 رئيس مركز توسعه حل اختلاف كشور گفت: ۴ميليون و ۴۰۰ هزار 
پرونده معادل حدود ۴۶ درصد پرونده هاي ورودي به دستگاه قضايي در 
شوراهاي حل اختلاف رسيدگي مي شود و ۳۸ درصد در اين پرونده ها به 

صلح و سازش منجر شده است. 
 وزير كشور ساماندهي معتادان متجاهر را اولويتي جدي در كشور 
خواند و گفت: بخش مهمي از مس��ئوليت س��اماندهي اين افراد در 
شهر تهران به شهرداري تهران واگذار ش��ده و اميد بر اين است كه 
با ظرفيت سازي مناس��ب، ش��اهد اقدامات رو به جلو در اين عرصه 

مهم باشيم. 
 سرپرست دفتر طب ايراني و مكمل در وزارت بهداشت گفت: در آينده 
نه چندان دور مژده مرجعيت علمي ايران را براي توليد علم در حوزه طب 
سنتي به عموم اعلام كنيم. اعتقاد داريم مسير توسعه طب سنتي اجرا 

نمي شود مگر با ادغام همه جانبه در نظام سلامت. 
 رئيس شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه تهران به 2هزار اتوبوس 
جديد نياز دارد، گفت: بايد بتوانيم سيس��تم حم��ل و نقل عمومي را 
توسعه دهيم تا مردم به جاي استفاده از خودروهاي شخصي براي گريز 

از ترافيك به وسايط نقليه عمومي پناه ببرند. 
 طرح »صيانت حقوق عامه در مقابل حيوانات خطرناك« در مجلس 

شوراي اسلامي اعلام وصول شد. 
 بر اساس گزارش سازمان جهاني بهداشت از سال 2۰۱۹ تاكنون ابتلا 

به ديابت ۱۶ درصد در دنيا افزايش يافته است. 
 دكتر عل��ي مهدي  نيا، عضو هيئت علمي پژوهش��گاه ملي اقيانوس 
شناس��ي و علوم جوي، براي دومين س��ال پياپي در فهرست 2 درصد 

 دانشمندان  برتر  جهان قرار گرفت.  
 معاون نظارت و بازرس��ي امور توليدي س��ازمان بازرسي كل كشور 
گفت: بررسي هاي سازمان بازرسي حاكي است كه بسياري از تكاليف 
قانوني در زمينه امنيت زيست محيطي اجرا نشده است، در حالي كه در 

اين قانون اعتبار لازم نيز پيش بيني شده است. 
 نتايج يك تحقيق جديد نشان داد: در دوران همه گيري كوويد  ۱۹ 
بيش از 2۵ هزار تن زباله پلاستيكي حاصل از لوازم و تجهيزات حفاظتي 

شخصي )PPE( در اقيانوس ها شناور شده اند. 

حسین سروقامت

وقتي والدينت مي ميرن، يتيم مي شي. وقتي همسرت مي ميره، 
بيوه مي ش�ي، اما مرگ بچه ات اونقدر هولناكه كه حتي اسمي 

براش اختراع نكردن. اين اتفاق حتماً ته دنياست. 
صد پسر در خون بغلتد، گم نگردد دختري!

بعد از اين مادر برو خون گريه كن/هفت هامون، هفت جيحون 
گريه كن

اين عبارات براي هر كس كه اخبار ش�هادت دهها دانش آموز 
دبيرس�تان دخترانه سيدالش�هدا در كابل را دنب�ال مي كند، 
آشناست. ديدن جنازه هاي دختران و كيف و كفش هاي خونين 

آنان دل سنگ را آب مي كند!
اما مي دانيد همان روزها تيتر يك اكثر رسانه هاي مشهور جهان 

چه بود؟ »سگ اوباما مُرد.«
دريغ از يك كلمه خبر در برخي رس�انه هاي غربي از شهادت 

غنچه هاي پرپر افغاني!
تنها بايد مويه كرد؛ شرم بر شما. . . گويا در اين فرهنگ »چشم 

اگر آبي نباشد، سرخي از خون مي رود!«
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معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران:
80 درصد جمعيت استان تهران 

امكان خرید مسكن ندارند
معاون شهرسازي و معماري ش�هرداري تهران با بيان اينكه توليد 
مس�كن در اس�تان تهران، منطبق بر نيازها و توان مالي متفاوت 
ساكنين نيس�ت، گفت: كارخانه توليد مس�كن تهران براي طيف 
محدودي از افراد جامعه، مسكن توليد مي كند و بيش از 80 درصد 
جمعيت س�اكن در اس�تان تهران ام�كان خريد مس�كن ندارند. 

به گزارش روابط عمومي معاونت شهرس��ازي و معماري شهرداري 
تهران، عبدالرضا گلپايگاني در مراس��م هجدهمين بزرگداشت روز 
جهاني شهرسازي كه با عنوان »شهرسازي؛ سكونت پايدار: اشتغال 
حرفه مندان« برگزار ش��د، با بي��ان اينكه اصل ۳۱ قانون اساس��ي 
جمهوري اسلامي ايران، داشتن مس��كن متناسب را براي هر ايراني 
به عنوان يك حق، به رسميت ش��ناخته است، گفت: در شهر تهران 
برخي از ساختمان ها، سازه ناپايداري دارند. بناهاي ناپايدار يكي از 
تهديد هايي است كه تاب آوري ش��هر تهران را به صورت جدي زير 
سؤال برده اس��ت، ضمن اينكه در روند گسترش ش��هر، يك توسعه 
نامتوازن و توزيع ناهمگن خدمات ش��هري اتفاق افتاده كه منجر به 
تفاوت ۴۰۰ درصدي در توزيع سرانه هاي خدماتي محلات جنوبي و 

شمالي محور انقلاب شده است. 
 تهران  بيش از 300 هزار واحد مسكوني خالي دارد 

معاون شهرسازي و معماري ش��هردار تهران با اشاره به موضوع توليد 
مسكن در شهر تهران  اظهار داش��ت: بر مبناي آمار اعلام شده در سال 
۱۳۹۵، شهر تهران، بيش از ۳۰۰ هزار واحد مسكوني خالي دارد، اين 
در حالي است كه تعداد قابل توجهي از ساكنين آن فاقد مسكن مناسب 
هستند. موضوع ديگر اينكه اس��تطاعت مالي و توان خريد مسكن در 
تهران بس��يار كاهش پيدا كرده و بايد گفت كه اس��تان تهران بدترين 

استان كشور، از نظر توان خريد مسكن است. 
وي با بيان اينكه بيش از ۸۰ درصد جمعيت س��اكن در استان تهران 
امكان خريد مس��كن ندارند، گفت: توان مال��ي خانوارهاي تهراني در 
بخش تقاضاي مسكن به شدت كاهش پيدا كرده كه اين موضوع منجر 
به مهاجرت از ش��هر تهران و دو قطبي ش��دن محلات و تقسيم آن به 
محله هاي فقرا و اغنيا شده و اين يك مسئله جدي و رو به تزايد است. 
از طرفي نوسازي هر هكتار بافت فرس��وده حدود ۱۳۶ ميليارد تومان 
هزينه مي برد كه ۵۰ درصد اين مبلغ، صرف نوسازي املاك و ۵۰ درصد 

آن براي تأمين خدمات هزينه مي شود. 
گلپايگاني ادامه داد: موارد مذكور، تنها بخشي از مشكلاتي است كه شهر 
تهران با آن دست به گريبان است، اما اين شهر، ظرفيت هايي نيز دارد، 
از جمله اينكه در طرح جامع ش��هر تهران لايه اي مربوط به زمين هاي 
ذخيره شهري تعيين شده است كه حدوداً ۵ هزار هكتار زمين را در بر 
مي گيرد، همچنين حدود ۴ هزار و ۵۰۰ هكتار زمين رها شده و ناكارآمد 
در ش��هرتهران وجود دارد، نيروي متخصص مهندس��ي و شهرسازي 
فوق العاده اي نيز در اين ش��هر داريم، ضمن اينكه اكثر دانش��گاه هاي 
تراز اول در زمينه مهندسي و شهرسازي در تهران قرار دارند، بنابراين 
مي توان از اين ظرفيت عظيم، براي توليد مسكن متناسب با نياز تمام 

اقشار ساكن در شهر تهران بهره گرفت. 
وي با اشاره به رويكرد شهرداري تهران براي استفاده از ظرفيت هاي 
قانون جهش توليد مس��كن  گفت: با توجه به اي��ن رويكرد، ما در 
تلاش��يم با توان هر چه بيش��تر به سمت مقاوم س��ازي و نوسازي 
بافت هاي فرس��وده حرك��ت كني��م. در همين راس��تا بازآفريني 
محله هاي ناكارآمد را به صورت ويژه در دستور كار قرار داديم و در 
ادامه روندي كه تقريباً از دو سال گذشته از سوي سازمان نوسازي 
ش��هر تهران آغاز شده اس��ت، ظرفيت هاي رها شده ش��هر مانند 
محدوده خيابان فداييان اسلام را كه تقريباً ۳۰ سال فريز شده بود 

به جريان توسعه وارد كرديم. 
 كارخانه توليد مس�كن تهران براي طيف محدودي مسكن 

توليد مي كند 
معاون ش��هردار تهران در خصوص توليد مس��كن منطبق بر نياز هاي 
متناوب و متفاوت شهروندان  اظهار داش��ت: اكنون متوسط مساحت 
مسكن نسبت به ۱۰ سال گذشته حدوداً ۳۰ الي ۴۰ متر افزايش پيدا 
كرده است، يعني متوسط مساحت مسكن در شمال تهران حدود ۱2۰ 
متر و در جنوب تهران حدود ۹۰ متر اس��ت و مسكن براي اقشاري كه 
تازه تشكيل خانواده مي دهند و توان مالي پاييني دارند، يا اصولاً براي 

نيازها و سليقه هاي متفاوت توليد نمي شود. 
 ضرورت ايجاد يك برنامه اسكان متناسب با نياز ساكنين

 وي با تأكيد بر اينكه در توليد مس��كن بايد به سلايق و توان هاي مالي 
متفاوتي توجه داشت، ادامه داد: ما معتقديم، برخي از محلات جنوبي 
تهران بايد به صورت كامل با كمك ش��هرداري نوسازي شوند و از آنها 
به عنوان الگو اس��تفاده كرد. به عنوان مثال، محله ب��اغ آذري آخرين 
گود از گوده��اي باقيمانده ته��ران و يكي از محلات بس��يار ناكارآمد 
است كه سازمان نوسازي ش��هر تهران طرحي را شامل يك مجموعه 
۸۰۰ واحدي در آنجا با رعايت مسائل اجتماعي و اشتغال ساكنين و با 
استفاده از ظرفيت خود ساكنين آغاز كرده است كه مي توان به عنوان 
يك الگو، آن را به محلات مشابه تعميم داد. براي محله نفرآباد در كنار 
حرم عبدالعظيم حسني )ع( يا محله اسلام آباد واقع در اوين دركه نيز 
طرح هايي به صورت كامل با مديريت و هدايت شهرداري تهران تهيه 
شده و در حال اجرا است كه آنها نيز مي تواند به عنوان يك الگو مد نظر 
قرار گيرند. در اي��ن طرح ها آنچه مورد توجه قرار گرفته، به رس��ميت 
شناختن حق اسكان براي ساكنين، توسعه قلمرو عمومي و ايجاد يك 

برنامه اسكان متناسب با نياز ساكنين است. 
گلپايگان��ي اضافه كرد: ش��هرداري تهران در راس��تاي برنامه هايي 
كه براي توليد مسكن متناس��ب با نيازهاي ساكنين محلات دارد، 
جلساتي را با وزارت راه و شهرسازي داشته و كارگروه مشتركي نيز 
بين شهرداري تهران و اين وزارتخانه تشكيل شده است كه اميدواريم 
اين ظرفيت به رفع كمبود سرانه هاي خدماتي، ارتقای كيفيت زندگي 
در محلات، نوسازي و مقاوم س��ازي بافت هاي فرسوده و كم كردن 
فاصله ش��مال و جنوب در كنار توليد مسكن متناسب با استطاعت 
خانوارها كمك كند.  معاون شهرسازي و معماري شهردار تهران در 
ادامه در خصوص كمك به اشتغال شهرس��ازان از سوي شهرداري 
تهران  گفت: اكن��ون در كميته هاي نماي مناطق، ۴۴ اس��تاد عضو 
هيئت علمي و 22 حرفه مند كاربلد در حال فعاليت هستند. تقريباً 
۶۰ شركت مهندسي در دفاتر نوسازي شهر تهران فعال هستند كه 
۱۸۰ محله را زير پوشش دارند. مهندسين مشاور شهرساز و اشخاص 
حقيقي زيادي نيز در سازمان هاي مختلف شهرداري و مركز مطالعات 
و برنامه ريزي ش��هر تهران مش��غول انجام كار تخصص��ي در حوزه 

شهرسازي و معماري هستند. 

ما هم روز و هم شب به خاطر قوانين
غيرمنطقي حبس شده ایم!

يك ش�هروند تهراني: منزل ما بيش از ۳۰ س��ال است در محدوده 
هفت تير واقع شده اس��ت؛ يعني پيش از آن كه چيزي به اس��م طرح 
ترافيك و مواردي از اين دست مطرح باشد، ما در منطقه موسوم به طرح 
ترافيك ساكن بوده ايم و از اين رو سال هاست در روز با محدوديت هاي 
جابه جايي و رفت و آمد مواجه هس��تيم. حالا چند وقتي هم مي شود 
به بهانه كرونا، علاوه بر روز، ش��ب ها هم ممنوعيت تردد از ساعت22 
برقرار شده است. نتيجه چنين وضعي اين ش��ده كه ما اهالي محدوده 
طرح ترافيك ب��ا قوانين دولتي هم روز و هم ش��ب حبس هس��تيم و 
نمي توانيم از وسايل نقليه شخصي استفاده كنيم! اين وضعيت ناگوار در 
صورتي است كه تقريباً همه كارشناسان به اين موضوع اذعان كرده اند 
محدوديت تردد شبانه تأثيري در شيوع و ابتلاي كرونا نداشته است. با 
اين حال معلوم نيست چرا مسئولان همچنان به استمرار اين محدوديت 
اصرار دارند؟! ما به طرح ترافي��ك و محدوديت هاي روزانه كمي عادت 
كرده بوديم، اما اينكه ش��ب ها هم نتوانيم از منازلمان خارج شويم و از 
وسيله نقليه ش��خصي به همراه خانواده اس��تفاده كنيم، آن هم وقتي 
كه اين محدوديت هيچ كمكي به حل مشكل كرونا نكرده است، واقعاً 
غيرقابل تحمل شده اس��ت. اين قوانين غيرمنطق��ي به وضوح حقوق 
ش��هروندي اوليه ما را نقض كرده اس��ت. اي كاش دولت ما را از حبس 

روزانه و شبانه نجات دهد. 

ایران رتبه چهارم جهاني طب مكمل دارد
مدي�ر كل دفت�ر ط�ب ايران�ي و س�نتي وزارت بهداش�ت، 
درم�ان و آم�وزش پزش�كي از كس�ب رتب�ه چه�ارم اي�ران 
در دني�ا در زمين�ه ط�ب مكم�ل و جايگزي�ن خب�ر داد. 
نفيسه حسيني يكتا، مدير كل دفتر طب ايراني و سنتي وزارت بهداشت 
در مراس��م اختتامي��ه دومين جش��نواره طب ايراني و س��نتي گفت: 
كش��ورمان در آينده اي نزديك در زمينه طب سنتي مرجعيت علمي 
را كسب مي كند.  وي اظهار داشت: طرح آزمايشي ادغام خدمات طب 

ايراني در همه اركان نظام سلامت انجام مي شود. 
حس��يني يكتا ادامه داد: طب ايراني و داروهاي سنتي پس از ورود ۱۴ 

سال در حوزه آموزش كشور دستاوردهاي خوبي داشته است. 
به گفته مدير كل دفتر طب ايراني و سنتي وزارت بهداشت، طب ايراني 
به دليل قدمت تاريخي از پشتوانه بين المللي برخوردار است و سازمان 
بهداشت جهاني كشورها را مكلف به توجه به طب سنتي و استفاده از 
محصولات اين حوزه كرده است.  حسيني يكتا تصريح كرد: طب ايراني 
و سنتي تأثير زيادي بر مؤلفه هاي اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي دارد و 
در زمينه سلامت و به خصوص موضوع پيشگيري مقدم بر درمان اثرات 
بسيار ارزشمندي داشته اس��ت.  به گفته وي، با ظرفيت غني گياهان 

دارويي در كشور مي توانيم به جايگاه واقعي در دنيا دست پيدا كنيم. 
حسيني يكتا افزود: گردشگري سلامت با ديدگاه طب سنتي پر رونق 
مي شود و اين حوزه به دليل ظرفيت هاي بالاي خود در كشور مي تواند 
در زمينه گردشگري سلامت اثرگذار باشد.  مدير كل دفتر طب ايراني و 
سنتي وزارت بهداشت خاطر نشان كرد: توسعه طب سنتي در سال هاي 
گذش��ته دچار فراز و نشيب هاي زيادي ش��ده اما تلاش متخصصان و 

محققان اين حوزه كمرنگ نشده است. 

زهرا چيذري
  گزارش  یک
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